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رئیس کل بانک مرکزی:
 نقدینگی بدون اوراق 

560 هزار میلیارد تومان دیگر رشد می کرد
در حالی که حج�م نقدینگی احتم�الاً از مرز 3200 ه�زار میلیارد 
تومان ه�م عبور ک�رده که البته رق�م هنگفتی اس�ت، رئیس کل 
بانک مرک�زی گفت: در س�ال ج�اری بی�ش از ۸0 ه�زار میلیارد 
توم�ان اوراق منتش�ر کردیم ک�ه اگر ای�ن اقدام انجام نمی ش�د 
۵۶0هزار میلی�ارد تومان دیگر بر نقدینگی اضافه ایجاد می ش�د. 
با توجه به اینکه اوراق نهایت با چاپ پول پرداخت می شود، این نگرانی 
وجود دارد که سال آتی حجم نقدینگی جهش تندی پیدا کند. پایه پولی 
در یک سال منتهی به آذرماه سال جاری با 30درصد رشد به 406هزار 
میلیارد تومان رسیده و این در حالی است که ضریب فزاینده پولی نیز 
در عدد 8 قرار گرفته است.  ضرب دو عدد فوق بیانگر آن است که حجم 
نقدینگی کل به رقم 3200هزار میلیارد تومان رس��یده اس��ت. با این 
حال به گفته رئیس کل بانک مرکزی اگر دولت در سال جاری 80 هزار 
میلیارد تومان اوراق منتش��ر نمی کرد 560هزار میلیارد تومان دیگر بر 
حجم نقدینگی افزوده  می شد. عبدالناصر همتی در شورای گفت وگوی 
دولت و بخش خصوصی استان فارس با اشاره به فشار بی سابقه تحریم ها 
در دو سال گذشته عنوان کرد: طی سال های اخیر شرایط بسیار سختی 
را گذراندیم، لذا انتظارات از بانک مرکزی و نظام بانکی کش��ور هم باید 

متناسب با توانایی ها و امکانات سیستم بانکی و بانک مرکزی باشد.
همتی افزود: تحریم های جدید امریکا که از اواخر سال ۹6 اعلام شده 
بود از ۱5 مرداد س��ال ۱3۹۷ و یک هفته از پس اینکه من مسئولیت 
بانک مرکزی را بر عهده گرفتم، عملیاتی شد و به مرور و طی ماه های 
بعد از آن به اوج رسید که شامل تحریم بانک مرکزی، بانک ها، صادرات 
نفتی و سایر موارد بود و عملًا منابع ارزی و اقتصاد کشور را تحت تأثیر 
قرار داد. وی تصریح کرد: این تحریم، بی سابقه ترین تحریم علیه ایران 

بود که تاکنون در مورد هیچ کشوری اعمال نشده است.
رئیس کل بانک مرکزی اضافه کرد: س��ال ۱3۹۹ تا آبان و آذر بیش��ترین 
فشارها را تحمل کردیم و شرایط بسیار س��خت شد. بسته شدن مرزها به 
دلیل شیوع کرونا و محدود شدن سیستم بانکی نیز شرایط ویژه ای را برای 
کشور ایجاد کرده بود که بحمدالله از شرایط سخت عبور کردیم و دشمن 
به رغم فشار به طبقات کم درآمد جامعه و ایجاد مشکلات معیشتی برای آنها 
به هدف خود که فروپاشی اقتصادی کشور بود، نرسید. همتی با بیان اینکه 
دولت در سال جاری بیش از 80هزار میلیارد تومان اوراق منتشر کرده که 
بخش زیادی از آن در چارچوب عملیات بازار باز انجام ش��ده است، افزود: 
اگر این اقدام انجام نمی شد 560هزار میلیارد تومان نقدینگی اضافه ایجاد  
می شد. وی ادامه داد: تورم موجود در کشور ناشی از محدودیت عرضه ارز و 
انباشت نقدینگی است، لذا بالا رفتن قیمت ارز به دلیل محدودیت ها قطعاً 

در افزایش قیمت ها و تورم تأثیر زیادی داشته است.
همتی گفت: در ش��رایط تحریم و با کاهش درآمدهای دولت، بخشی 
از ارزهای صادراتی هم به کش��ور بازنگش��ت. البته بخ��ش مهمی از 
صادرکنندگان ارز خ��ود را برگرداندند که جای تقدیر و تش��کر دارد. 
لذا باید توجه داشته باشیم که وقتی تعادل عرضه و تقاضای ارز به هم 
مي خورد، قیمت ارز نی��ز افزایش می یابد. وی تصری��ح کرد: اگر بانک 
مرکزی مانع واردات بدون انتقال ارز نمی ش��د و سایر محدودیت ها را 
اعمال نمی کرد، نرخ ارز می توانست بسیار بالاتر برود. همتی در ادامه 
به تش��ریح مش��کلات نظام بانکی پرداخت و گفت: ب��ه دلایلي اعم از 
بدهی های دولت و بخش های مختلف به بانک ها که از سالیان گذشته 
وجود داشته و همچنین فشار تحریم ها، بانک های کشور که ۹0 درصد 

تأمین مالی کشور بر دوش آنهاست، دچار مشکل هستند.
وی افزود: قبل از ایجاد سامانه رفع تعهد ارزی واردات در سال ۱3۹۷، 
حدود 30 درصد از تعهدات اجرا نمی ش��د، اما در حال حاضر این رقم 
به حدود 6درصد رسیده است. همتی با اش��اره به اینکه بانک مرکزی 
از کاهش نرخ ارز قطعاً استقبال می کند، عنوان کرد: مهم ترین وظیفه 
بانک مرکزی حفظ و تقویت ارزش پول ملی اس��ت. از این رو طرح این 
موضوع که بانک مرکزی تمایلی به کاهش نرخ ارز ندارد، به هیچ عنوان 
صحیح نیست. افزایش نرخ ارز موجب افزایش هزینه های دولت مي شود 

و نفعی از افزایش نرخ ارز از این منظر متوجه دولت نیست.
وی افزود: سال گذشته از مجموع حدود ۱5 میلیارد دلار کالای اساسی که 
وارد کشور شد، ۷ میلیارد دلار آن از ذخایر و منابع بانک مرکزی تأمین ارز 
شد. در سال جاری نیز از 8 میلیارد دلار ارز در نظر گرفته شده برای واردات 
کالای اساسی، 5میلیارد دلار آن توسط بانک مرکزی تأمین شده است. 
عالی ترین مقام بانک مرکزی با بیان اینکه ن��رخ ارز باید پایدار، متعادل و 
به دور از ایجاد نوسانات و شوک در اقتصاد کاهش یابد، عنوان کرد: اینگونه 
تولیدکنندگان، صادرکنندگان و واردکنندگان در فعالیت هایشان حداقل 
افق میان مدتی را لحاظ می کنند. همتی با بیان اینکه بخشی از نوسانات 
نرخ ارز روانی است در خصوص صادرات نفتی کشور گفت: صادرات نفت 
ما به رغم عدم لغو تحریم ها، بهبود یافته و صادرات نفت نسبت به پنج ماه 
پیش بیش از دو برابر شده است. همچنین روند صادرات فرآورده هایمان 
نیز طی دو، سه ماه اخیر بهتر شده است. رئیس کل بانک مرکزی با اشاره 
به آمار عرضه ارز در سامانه نیما افزود: در سامانه نیما دیروز 250میلیون 
دلار ارز توسط صادرکنندگان عرضه ش��ده که امری بی سابقه است، لذا 
روند عرضه ارز نسبت به گذشته روان تر شده و صادرات غیرنفتی در حال 
بازگشت به کشور است. امیدوارم با مطلوب شدن شرایط و ایجاد ثبات، طی 

ماه های آینده شاهد شرایط بهتری باشیم.

وزیر صمت :
 تشكل های اقتصادی

 خود باید رانت خواران را از بازار حذف کنند
وزی�ر صم�ت ب�ا اع�ام اینك�ه ب�ا هرگون�ه قیمت گ�ذاري 
دس�توري مخال�ف هس�تم، گف�ت: انجم�ن تولیدکنن�دگان 
ب�ا وح�دت نظ�ر در ه�ر رش�ته اي )از جمل�ه س�یمان( بای�د 
در جه�ت قیمت گ�ذاري با ایج�اد مكانی�زم لازم حرک�ت کنند. 
به گزارش وزارت صمت، علیرضا رزم حس��یني در دیدار با تولیدکنندگان و 
اعضاي انجمن سیمان، با اعلام اینکه با هرگونه قیمت گذاري دستوري مخالف 
هستم، بیان کرد: دولت نیز در این راستا با ما هم عقیده است و در تحقق این 
موضوع کمک مي کند و انتظار داریم که بخش خصوصي نیز براي این موضوع 
مهم پاي کار بیاید. رزم حس��یني با اعلام اینکه به دنبال حذف واسطه ها و 
دلالان هستیم، گفت: دلالان و واسطه  ها میان تولید کننده و مصرف کننده 
قرار مي گیرند و سبب افزایش قیمت کالاهاي مهم )مانند سیمان( در بازار 
مي شوند که دس��تگاه هاي نظارتي در این حوزه باید به کمک تولید بیایند. 
وي حمایت از تولیدکنندگان را س��بب افزایش تولید و ص��ادرات، ارتقاي 
شاخص هاي اشتغال و به دنبال آن افزایش امید و امنیت اجتماعي مي شود. 
وزیر صنعت، معدن و تجارت با تأکید بر نقش مهم رسانه ها در کنترل بازار، از 
آنها خواست که در شرایط حساس کنوني براي ایجاد آرامش در بازار و حمایت 

از تولیدکننده و مصرف کننده گام بردارند. 
وي همچنین با تأکید بر اهمیت انجمن ها و تش��کل ها بیان کرد: خود 
انجمن تولیدکنندگان با وحدت نظر در هر رشته اي )از جمله سیمان( 
باید در جهت قیمت گذاري، کنترل قیمت ه��ا، نظارت بر بازار و حذف 
رانت خواران با ایجاد مکانیزم لازم حرکت کنند. وزیر صنعت، معدن و 
تجارت در ادامه تصریح کرد: معتقدم که به عنوان بخش دولتي باید به 
دنبال سیاست گذاري، تسهیل شرایط براي تولید و جذب سرمایه گذار 
و این گونه کارهاي حاکمیتي باشیم و دیگر کارها از قبیل قیمت گذاري، 
کنترل و نظارت بر بازار را به همین تشکل ها، انجمن ها و بخش خصوصي 

توانمند مانند دیگر کشورهاي توسعه یافته واگذار کنیم.

تقلیل رؤیاي خانه دار شدن به اجاره نشیني
  در دولتي که طرح مسكن مهر قوطي کبریت و مزخرف نامیده شد، آرزوي خانه دار شدن به آرزوي اجاره نشیني

تقلیل پیدا کرد

ن�رخ مس�كن در دولت�ي ک�ه مس�كن مه�ر 
را مس�خره مي ک�رد و آن را قوط�ي کبریت و 
مزخرف مي نامید، چنان افزایش یافته اس�ت 
که به گفته ی�ک کارش�ناس مس�كن، اجاره 
مس�كن هم ب�راي مردم رؤیا ش�ده اس�ت، از 
س�وي دیگر به گفت�ه رئیس اتحادی�ه اماك 
متقاضیان خرید مس�كن توانای�ي مالي خود 
را از دس�ت داده و اجاره  نشین شده اند، تحت 
چنی�ن ش�رایطي دولت ک�ه طي هفت س�ال 
گذش�ته هیچ برنام�ه اي براي حوزه مس�كن 
نداش�ت بار س�نگیني روي س�بد هزینه هاي 
خان�وار از خ�ود به ی�ادگار گذاش�ته اس�ت. 
وضعیت بازار مسکن چه در حوزه خرید و فروش و 
چه در بخش اجاره به قدري آشفته است که هنوز 
چند ماهي به آغاز فصل تابستان ۱400 باقي مانده 
برخي از مس��تأجرها نگران هزینه هاي اس��کان 
خود هس��تند، زیرا افزایش هزینه اجاره بها طي 
سال هاي اخیر به شدت افزایش یافته است، نکته 
جالب اینجاس��ت که پس انداز کنن��دگان براي 
خرید مس��کن با همان پول حالا فقط مي توانند 
اجاره نشیني کنند، در واقع در دولت های یازدهم 
و دوازده��م رؤی��اي خانه دار ش��دن ب��ه رؤیاي 

اجاره نشیني تقلیل یافت. 
  شكست بازار مسكن

در همی��ن راس��تا کارشناس��اني چون افش��ین 
پروین پور از شکس��ت ب��ازار مس��کن در اقتصاد 
ایران سخن به میان مي آورند، در حقیقت تعداد 
موجودي مسکن در کشور از تعداد خانوار موجود 
بیشتر است، اما از آنجایي که 3 تا 6 میلیون خانه 
کم استفاده و بلااس��تفاده در کشور وجود دارد و 
مالیات چنداني هم در ای��ن بخش ها وجود ندارد 

بازار با وضعیت رکود تورمي روبه رو شده است. 
اگر چه خرید و فروش چنداني در بازار مس��کن 
رؤیت نمي ش��ود و طي دوماه اخیر نیز رکود در 
بازار تشدید ش��ده اس��ت، اما در کمال تعجب 

مش��خص نیس��ت نبض بازار در اختی��ار کدام 
سفته بازان و دلالاني است که شاهد تورم در بازار 

مسکن هستیم. 
افشین پروین پور درباره وضعیت بازار مسکن اظهار 
کرد: در زمان حاضر بازار مسکن دچار رکود تورمي 
شده که البته براي بار اول نیست این اتفاق افتاده 
اس��ت. حدود 40 سال است ش��اهد دوره رکود و 
رونق در بازار مسکن هستیم و جالب اینجاست که 
هم در دوره رکود و هم دوره رونق قیمت مسکن 

همواره افزایش یافته است. 
وي ادامه داد: مهم ترین عامل بروز این اتفاق رها 
شدن بازار مسکن از س��وي دولت است، در همه 
دولت ها نیز این مسئله روي داده و در دولت های 

روحاني به طریق اولي اتفاق افتاده است. 
وي با تأکید بر این که بازار مسکن باید در کنترل 
دولت ها )حاکمیت( باش��د، افزود: دولت همواره 
باید بازار را رصد کند تا بداند باید براي کنترل آن 
چه برنامه اي را اجرا کند تا در نهایت بازار مسکن 
سرمایه اي کشور به یک بازار مصرفي تبدیل شود. 
این کارشناس مس��کن با یادآوري این که اکنون 
۷0 درص��د تقاضا در بازار مس��کن س��رمایه اي و 
30 درصد مصرفي است، گفت: در واقع ۷0 درصد 
تقاضاي مسکن یا براي سرمایه گذاري است یا براي 
حفظ ارزش پول. به همین دلیل حباب قیمتي در 
بازار مسکن داریم که هر ساعت بزرگ تر مي شود. 
پروین پور اضافه کرد: رها شدن بازار مسکن باعث 
شده تا مسکن از دسترس تقاضاهاي مصرفي دورتر 
شود. قبلاً خرید مسکن در کشور یک رؤیا بود، الان 
اجاره مسکن به یک رؤیاي س��خت تبدیل شده 
است. وي با بیان این که بازار مسکن دچار شکست 
شده است، گفت: در بازار مسکن هم تقاضا داریم 
هم عرضه، ام��ا معامله اي انجام نمي ش��ود چون 
قیمت هابالاس��ت. متأسفانه س��وداگري در بازار 
مسکن بیداد مي کند که باعث ایجاد حباب قیمتي 
و به تبع آن خارج شدن مسکن از دسترس اکثریت 

مردم شده است. 
وي با طرح این سؤال که راه حل رفع معضل کنوني 
مسکن چیست، اظهار کرد:  باید ریشه هاي اصلي 
مش��کلات را پیدا و متناس��ب با آن برنامه ریزي 
کنیم. در ش��رایط کنوني عرضه مس��کن اولویت 
نیست، گرچه باید این کار را انجام دهیم. مهم ترین 
برنامه اي که دولت بای��د آن را اجرا کند برخورد با 
سوداگري اس��ت. راهکار نیز دریافت مالیات هاي 
س��نگین در بخش مس��کن اس��ت. این کار یک 
پیش نیاز دارد که آن سامانه ملي اسکان و املاک 
است که گرچه راه اندازي ش��ده اما هنوز تکمیل 

نشده و کارایي ندارد. 
پروین پور مردادماه س��ال ۹6 نیز با اشاره به رکود 
بازار مس��کن گفته بود: در بازار مسکن حالتي به 
نام »شکست بازار« پیش آمده است، یعني این که 
عرضه و تقاضا براي مسکن وجود داشته و هم در 
این بازار نیاز به مسکن و هم عرضه کننده مسکن 
داریم، اما به دلیل حباب قیمتي موجود و این که 
قیمت ها غیرواقعي بالا رفته است، تقاضاها منجر 
به خرید مسکن نمي ش��ود. وي با اشاره به این که 
س��وداگري عامل اصلي افزایش قیمت مس��کن 
بالاتر از حد منطقي بوده است، تصریح کرد: یکي از 
وظایف دولت این است که بازارهایي مانند مسکن 
را در شرایط کنوني کنترل کند. وضعیت کنوني 
بازار مسکن ایران براي سایر کش��ورها نیز اتفاق 
افتاده و راه حل هاي مناسبي توسط دولت ها براي 

رفع این مشکل اجرایي شده است. 
وي بیان کرد: ده��ه ۷0 میلادي در تای��وان بازار 
مسکن دچار »شکست بازار« شد و سیاستمداران 
این کشور از ابزارهاي مالیاتي براي خروج حباب 

قیمتي استفاده کردند. 
مالیات بر خان��ه دوم، عایدي س��رمایه و مالیات 
بر خانه هاي خال��ي از جمله ابزارهایي اس��ت که 
پروین پور به آنها اشاره کرد و گفت: دولت باید از 
تجربه سایر کشورها در حوزه مسکن استفاده کند 

تا از این طریق مسکن هاي خالي وارد بازار شود. 
وي ب��ا انتق��اد از عملک��رد دول��ت و وزارت راه و 
شهرس��ازي در خصوص خروج مسکن از رکود و 
کنترل آن در خصوص احتم��ال افزایش قیمت 
مس��کن نیز اظهار کرد:  با توجه به وضعیت بازار 
مس��کن افزایش قیمت ها در س��ال جاري خیلي 
جزئي یعني 2 ت��ا 3 درصد خواهد ب��ود،  واقعیت 
آن است که اقتصاد ایران ظرفیت افزایش بیشتر 

قیمت را ندارد. 
  اجاره نشیني ٩2درصد افزایش یافت

»مصطفي قلي خسروي« رئیس اتحادیه املاک 
درب��اره آخرین وضعی��ت بازار مس��کن و اجاره 
گف��ت: خرید و ف��روش ملک در کل کش��ور در 
دو م��اه اخیر بازار با افت مواجه ش��ده اس��ت. با 
وجود رکود معام��لات در بخش خرید و فروش، 
قراردادهاي اج��اره در کل کش��ور در ۱0 ماهه 
ابتداي امسال ۹2 رشد کرده که نشان مي دهد به 
دلیل رشد قیمت ها تقاضاي بالقوه خرید به سمت 

بازار اجاره رفته است. 
قلي خس��روي اظهار ک��رد: از ابتداي امس��ال تا 
پایان دي ماه 58۷ هزار و ۱3۷ ق��رارداد خرید و 
فروش ملک در کل کشور به امضا رسیده که رشد 
33 درصدي را نسبت به زمان مشابه سال گذشته 
نشان مي دهد، البته معاملات طي دو ماه گذشته 
کاهش یافته به طوري ک��ه در آذرماه و دي ماه به 
ترتیب 32 و 30 درصد نس��بت به ماه هاي مشابه 

سال قبل افت کرده است. 
وي افزود: در بخش اجاره از ابتداي فروردین ۱3۹۹ 
تا 30 دي م��اه ۹64 هزار و 5۷ اج��اره نامه در کل 
کشور منعقد شده که رش��د ۹2 درصد را نسبت 
به همین زمان در سال ۱3۹8 نشان مي دهد. این 
بدان معناست که تقاضاي بالقوه اي در بازار مسکن 
وجود دارد که از توانایي خرید برخوردار نیست و 

وارد بازار اجاره شده است. 
رئیس اتحادیه مش��اوران املاک درب��اره آخرین 
آمار معاملات ش��هر تهران نیز گفت: در ۱0 ماهه 
ابتداي س��ال ۱3۹۹ تعداد ۹4 هزار و ۷80 مبایعه 
نامه )ق��رارداد خرید و فروش مل��ک( در تهران به 
امضا رسیده که از افزایش 20 درصد نسبت به سال 
گذش��ته حکایت دارد. در تهران همچنین از یکم 
فروردین تا 30 دي ماه ۱6۷ هزار و 248 قرارداد اجاره 
به ثبت رسیده که افزایش 2۱ درصدی را نسبت به 
همین زمان در سال ۱3۹8 نشان مي دهد. خسروي 
با بیان اینکه معاملات در دو ماه اخیر با افت مواجه 
شده است، گفت: دي ماه ۱3۹8 تعداد 4هزارو42۷ 
قرارداد خرید و فروش ملک در شهر تهران به امضا 
رس��ید که نس��بت به ماه قبل 4۱ درصد افزایش و 
نس��بت به ماه مشابه س��ال قبل 68 درصد کاهش 
نشان مي دهد. این در حالي است که در ماه مذکور 
۱5 هزار و 3۹8 قرارداد اجاره در پایتخت منعقد شده 
که از افزایش 33  و 22 درصدی به ترتیب نسبت به 

ماه قبل و ماه مشابه سال قبل حکایت دارد. 
وي اظهار کرد: در کل کشور نیز طي دي ماه ۱3۹۹ 
تع��داد 4۱ ه��زار و ۱۷۱ قرارداد خری��د و فروش 
ملک به امضا رس��یده که افزای��ش 22 درصدی 
نسبت به آذرماه امسال و کاهش 30 درصدی در 
مقایسه با دي ماه پارس��ال را نشان مي دهد. قلي 
خسروي افزود: همچنین دي ماه امسال 88 هزار و 
462 قرارداد اجاره در کل کشور منعقد شده که از 
رشد 48  و 88 درصدی به ترتیب نسبت به ماه قبل 

و ماه مشابه سال قبل حکایت دارد.

 صادرات سالانه ۱0 میلیارد دلار محصولات 
و صنایع معدنی

مدیر گروه صنای�ع و معادن مرک�ز پژوهش های مجلس ش�ورای 
اس�امی گف�ت: س�الانه ۱0 میلی�ارد دلار ص�ادرات از مح�ل 
محص�ولات و صنای�ع معدن�ی داریم که عم�ده آن فولاد اس�ت.
به گزارش فارس، علی اکبر عبدالله زاده در نشس��ت ملی مطالبه گران 
حوزه معدن اظهار داش��ت: س��الانه ۱0 میلیارد دلار صادرات از محل 
محصولات و صنایع معدنی داریم که عمده آن فولاد است. وی افزود: 
مسائلی که از سوی مطالبه گران حوزه معدن مطرح می شود  در حوزه 

اجرای قانون، نظارت و پیگیری است.
مدیر گروه صنایع و معادن مرکز پژوهش های مجلس شورای اسلامی 
بیان کرد: در بخش معدن در س��ه حوزه اش��کال جدی قانونی داریم 
که تناقض بین فعالیت های معدنی و مس��ائل زیس��ت محیطی مطرح 
می شود. عبدالله زاده توضیح داد: ش��فاف نبودن و به روز نبودن ضوابط 
زیس��ت محیطی برای فعالیت های معدنی از جمله اشکالات جدی در 
این حوزه اس��ت. وی افزود: ورود قوانین متعدد و بعضاً متناقض برای 
فعالیت های صنعتی و معدنی و همچنی��ن عدم اجرای برخی مقررات 

موجود از دیگر مسائل و مشکلات  جدی قانونی در حوزه معدن است.
مدیر گروه صنایع و معادن مرکز پژوهش های مجلس شورای اسلامی 
ادامه داد:  یکی از مهم ترین آس��یب ها در حوزه معدن، نبود ش��فافیت 
است. اطلاعات ما شفاف نیست، در معدن ابهام داریم، در روند قانونی 
مجوزها و واگذاری ها ابهاماتی وجود دارد، ضمن آنکه ما سامانه یکپارچه 
و هوشمند نداریم که اطلاعات را جمع آوری کند. همچنین  چالش های 
ساختاری داریم که باید رفع شود. وی اظهار داشت: پول حقوقی دولتی 
معادن در چند سال گذشته درصد تخصیص پایین داشته و درآمد دولت 
از پول حقوقی دولتی معادن در بودجه ۹۹ رقم 2 هزار و ۹00 میلیارد 
تومان است، اما معدنکاران 5 هزار میلیارد تومان پرداخت کردند، ولی 

دولت ۱۹0 میلیارد تومان اختصاص داد.
........................................................................................................................

یک میلیون نفر در یک سال بیكار شدند
مدیرکل دفتر سیاس�تگذاری و اش�تغال وزارت تعاون، کار و رفاه 
اجتماعی گفت: در یک سال گذشته یک میلیون نفر بیكار شده اند.

به گزارش خبرگزاری صداوسیما، علاءالدین ازوجی در برنامه گفت وگوی 
ویژه خبری چهارشنبه شب شبکه 2 س��یما افزود: ۷30 هزار نفر از این 
تعداد بیمه بیکاری گرفته اند، البته مبلغ کمی مانده است که آن نیز به 
زودی پرداخت می ش��ود. وی با بیان اینکه 2 میلی��ون و 400 هزار نفر 
بیکار در کشور وجود دارد که 40 درصد آنها فارغ التحصیلان دانشگاه ها 
هستند، افزود: س��الانه 600 تا ۷00 هزار نفر ورودی جدید به بازار کار 
داریم. ازوجی ادامه داد: سیاستگذاری اشتغال وزارت کار براساس تبصره 
۱8 بودجه حفظ اشتغال، توسعه کسب و کار و برنامه های بهبود وزارت 
کار است و براساس این تبصره از سال ۹6 تا ۹۹ سالانه 450 هزار شغل 
است. مدیرکل دفتر سیاستگذاری و اشتغال وزارت کار گفت:  ایجاد شده 
با تغییري که مجلس شورای اسلامی در تبصره ۱8 لایحه بودجه ایجاد 
کرده، تولید ایجاد می شود، اما مشکل اش��تغال رفع نخواهد شد و دفتر 
اشتغال وزارت کار با این تغییرات مخالف است. وی اضافه کرد: براساس 
تبصره ۱8 لایحه دولت، دستگاه ها برنامه سه ساله ای در دست اجرا دارند، 
اما سازوکاری که مجلس شورای اسلامی برای تبصره ۱8 ایجاد کرده برای 

سال های آینده است و چارچوب کار دستگاه ها را به هم می زند.
مدیرکل دفتر سیاستگذاری و اشتغال وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی 
افزود: سالانه 5 درصد به جمعیت بیکاران فارغ التحصیل اضافه می شود 
و تبصره ۱8 مجلس شورای اسلامی این مشکل را رفع نمی کند و رویکرد 

حرکت دادن منابع تبصره ۱4 به تبصره ۱8 کاملًا درست است.
نایب رئیس کمیسیون تلفیق بودجه نیز در این برنامه گفت: دولت ۷هزار 
میلیارد تومان برای تولید و اش��تغال در نظر گرفته بود که این رقم در 
کمیسیون تلفیق به 32 هزار میلیارد تومان افزایش یافت. منابع این رقم 

کامل تأمین و تراز شده است و باید به زندگی مردم وارد شود.
........................................................................................................................

عضو اتاق بازرگانی ایران:
تحریم ها ۴0 درصد مشكلات است

عض�و هیئ�ت نماین�دگان ات�اق بازرگان�ی ای�ران می گوی�د 
نباید تصمیمات اش�تباه و فش�ارهایی را ک�ه بر تولی�د و فعالان 
اقتص�ادی وارد ش�ده ب�ه پ�ای تحریم ه�ای اقتصادی نوش�ت.
خسرو فروغان گران سایه در گفت وگو با ایسنا اظهار داشت: کسی در این 
موضوع تردیدی ندارد که تحریم ها برای اقتصاد ایران مش��کلات زیادی 
به وجود آورده و نتای��ج این محدودیت ها خود را در زندگی مردم نش��ان 
داده است. از این رو در صورت فراهم شدن شرایط لغو تحریم ها باید از آن 
اس��تفاده کرد، اما در عین حال باید این موضوع را نیز مدنظر قرار داد که 
میزان تأثیرگذاری تحریم ها در مشکلات امروز اقتصاد ایران چقدر بوده 
است. به گفته وی، هرچند در این زمینه آمار یا گزارش دقیقی ارائه نشده، 
اما به نظر می رسد تحریم ها تنها باعث 40 درصد از مشکلات هستند و ما 

برای بیش از 50 درصد باقی مانده باید در داخل به جست و جو  بپردازیم.
عضو اتاق بازرگانی ایران با بیان اینکه اگر تحریم کنار برود، اقتصاد ایران باید 
راهی برای جا ماندن خود از دیگر حوزه های اقتصادی پیدا کند، گفت: یکی 
از اصلی ترین موضوعاتی که ما در س��ال های گذشته با آن درگیر بوده ایم، 
بحث تبادلات بانکی و جابه جایی پول برای اقتصاد کشور است. این موضوع 
نه تنها امروز که حتی در دوره برجام نیز با اما و اگر و محدودیت مواجه بود 
و چنین امری برای اقتصاد کش��وری که قصد دارد به توسعه برسد، قطعاً 
مشکل آفرین خواهد بود. فروغان گران سایه با اشاره به بخشی از مشکلاتی 
که فعالان اقتصادی در داخل با آنها مواجه هس��تند، بیان کرد: نامشخص 
بودن آینده، تغییر مداوم در سیاست های اجرایی، سنگ اندازی در مسیر 
دریافت مجوز برای تولید و مش��کلاتی مانند ش��یوع ویروس کرونا باعث 

شده اند شرایط برای سرمایه گذاران ایرانی بسیار دشوار شود.
........................................................................................................................
مدیرعامل شرکت سپرده گذاری مرکزی خبر داد

ارائه کارت اعتباری سهام عدالت از هفته آینده
مدیرعام�ل ش�رکت س�پرده گذاری مرک�زی گف�ت: از هفت�ه 
آین�ده ب�ه دارن�دگان س�هام عدال�ت ک�ه روش غیرمس�تقیم 
را انتخ�اب کرده ان�د کارت اعتب�اری پرداخ�ت می ش�ود.

به گزارش صداوسیما، حسین فهیمی درباره نحوه پرداخت کارت های 
اعتباری سهام عدالت اظهار داشت: با هفت بانک تعامل صورت گرفته 
و بانک ملی پیشگام برای پرداخت کارت های اعتباری به پشتوانه سهام 
عدالت اس��ت. از ابتدای هفته آینده دارندگان سهام عدالت می توانند 
به واسطه سهام عدالت خود کارت اعتباری دریافت کنند. مدیرعامل 
ش��رکت س��پرده گذاری مرکزی گفت: در ابت��دا س��هامداران روش 
غیرمستقیم سهام عدالت که در سامانه سجام ثبت نام کرده اند و احراز 
هویت شده اند، درخواست بررس��ی دارایی را به شرکت سپرده گذاری 
ارسال و بعد از بررسی، شرکت سپرده گذاری به بانک ارسال و در نهایت 
بانک سقف تضمین را تعیین می کرد و دوباره به شرکت سپرده گذاری 
مرکزی ارسال  می شد. وی اضافه کرد: کارهای اداری بین سپرده گذاری 
و بانک ها به صورت دستی انجام  می شد که تصمیم گرفتیم دارندگان 
سهام عدالت بتوانند با اپلیکیشن بانک ها درخواست خود را ثبت کنند.

فهیمی گفت: دارندگان س��هام عدالت که روش غیرمس��تقیم را انتخاب 
کرده اند باید در سامانه سجام ثبت نام کنند و احراز هویت شوند تا بتوانند 
60درصد سهام خود را کارت اعتباری دریافت کنند. وی افزود: زمانی که 
دارنده سهام عدالت درخواستش را می دهد، شرکت سپرده گذاری مرکزی، 

قیمت پایانی روز قبل سهام را براي تضمین مبنا قرار می دهد.

کش�ور امس�ال به رغ�م هم�ه س�ختي ها 
دلار  30 میلی�ارد  ح�دود  ام�روز  ت�ا 
دلار  2۸ میلی�ارد  از  بی�ش  و  واردات 
اس�ت.  داش�ته  غیرنفت�ي  ص�ادرات 
به گزارش فارس، حجت الاس��لام حسن روحاني 
صبح دیروز در آیین بهره برداري از طرح هاي ملي 
وزارت جهاد کشاورزي با تبریک فرا رسیدن دهه 
مبارک فجر انقلاب اسلامي اظهار داشت: در طول 
این سه سال، البته همیشه دل نگران بودیم و خدا 
را گواه مي گیرم هیچ شبي نبود که با خیال آسوده 

سر به بالین بگذارم. 
وي با اش��اره به اینکه کشور امس��ال به رغم همه 
سختي ها تا امروز حدود 30 میلیارد دلار واردات و 
بیش از 28 میلیارد دلار صادرات غیرنفتي داشته 
است، گفت: البته باید این رقم بیشتر مي بود، اما به 
خاطر کرونا و مشکلاتي که داشتیم در ایام اسفند و 
فروردین و اردیبهشت تقریباً صادرات مان تعطیل 
شد و امیدوارم در دو ماهه پایاني بتوانیم مقداري 

جبران کنیم. 
روحاني درباره اهمیت طرح هایي که امروز به افتتاح 
رسید، گفت: امنیت غذایي براي ما خیلي مهم است 
و در داستان کرونا یک بار دیگر امنیت غذایي را بهتر 
لمس کردیم یعني کشورهایي بودند که به دلیل 
ترس از کرونا مواد غذایي صادر نمي کردند و اگر در 
گندم خودکفا نبودیم و اگر در برنج، شکر و روغن 
شرایط ما با گذشته متفاوت نبود امسال مردم، رنج 

بیشتري را تحمل مي کردند. 
وي با ذکر این نکته که در هفت س��ال گذشته در 
بخش کش��اورزي اقدامات بزرگ��ي انجام گرفته 
است، خاطرنشان کرد: اصل کار کشاورزي به عهده 

کشاورزان و مردم است، اما در سرمایه گذاري هاي 
بزرگ، دولت باید وارد شود؛ چراکه مردم توان این 

کار را ندارند. 
روحاني در بخ��ش دیگري از س��خنانش در آیین 
بهره برداري از طرح هاي ملي وزارت جهاد کشاورزي 
گفت: در سال هاي ابتدایي دولت یازدهم من از رهبر 
معظم انقلاب درخواس��ت کردم 8میلیارد دلار از 
صندوق توس��عه ملي براي طرح هاي آب و خاک 
در غرب و شمالغرب کشور برداشت کنیم و ایشان 
با این درخواس��ت موافقت کردن��د و من بابت این 

موضوع از ایشان تشکر مي کنم. 
رئیس جمهور اظهارداشت: طرح هایي که امروز در 
حوزه کشاورزي در غرب و شمالغرب کشور اجرا و 

سدهایي که ساخته شده و این تحولي که در این 
حوزه ایجاد شده بخش��ي از آن مربوط به همین 
8میلیارد دلاري اس��ت که از صندوق توسعه ملي 

براي این منظور برداشت و هزینه شده است. 
وي افزود: م��ردم بدانند که دولت در هفت س��ال 
گذش��ته بیش از 52۱ هزار هکتار زمی��ن را احیا 
و تجهیز کرده و کانال کش��ي ها و زهکش��ي ها در 
این زمین ها انجام ش��ده اس��ت ک��ه از این میان 
2۹5 هزار هکتار آن مربوط به خوزستان و ایلام و 

۱02 هزار هکتار آن مربوط به غرب کشور است. 
روحاني خاطرنش��ان ک��رد: همچنی��ن ۷8 هزار 
هکتار زمین در اس��تان گلس��تان زهکشي شده 
که اگر این کار انجام نمي ش��د س��یل س��ال ۹8 

خسارات بیشتري را به مردم وارد مي کرد و همین 
کانال کشي ها و زهکشي ها بود که آب را از صحرا 

به دریا منتقل مي کرد. 
وي با ی��ادآوري اینکه با اقدامات انجام ش��ده هم 
زمین ه��اي کش��اورزان ارزش پیدا ک��رده و هم 
محصولات کش��اورزي افزایش یافته است، اظهار 
داشت: در استان گلستان رقم 50 هزار هکتار دیگر 
را اعلام کردند که منابع آن را تأمین مي کنیم که 
تا پایان دولت این کار را در اس��تان گلستان انجام 
بدهند. در منطقه غرب هم همینطور، در سیستان 
و بلوچستان هم در دشت سیستان 46هزار هکتار 
که البته بخش بزرگي از آن افتتاح ش��ده و بخش 

بزرگي از آن باقي مانده که باید افتتاح شود. 
رئیس جمهور در ادامه گفت: ام��روز این آمادگي 
وجود دارد که تمام زمین ه��اي منابع طبیعي را 
تحت این حدنگاري قرار دهیم و اس��ناد مالکیت 
به نام کش��اورزي صادر شود تا کس��ي نتواند در 
آن تصرف کند. قطع��اً یکي از راه ه��اي مبارزه با 
زمین خواري و فساد بزرگ، همین روش حدنگاري 
و کاداستر است و مي تواند تحول بزرگي در کشور 
ایجاد کن��د. وي در این باره تصریح ک��رد: در این 
زمینه حرکت خوبي شروع شده و آمادگي داریم، 
منابع آن را تأمین کنیم و ت��ا آخر این دولت همه 
توان مان را به کار بگیریم تا همه زمین ها اس��ناد 
مالکیت بگیرند و همه حدهاي آن معین ش��ود تا 

کسي نتواند به این اراضي تجاوز کند. 
رئیس جمهور با اشاره به ارزش افزوده بالا و اهمیت 
زراعت چوب گفت: زراعت چوب هم درآمد خوبي 
دارد و هم مي تواند براي آب و هوا مؤثر باشد و هم 

کشور را در این زمینه بي نیاز مي کند.

رئیس جمهور: 
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